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שנרבה מצוות כרימון

מכפילים את התרומה

העסקנים של הישיבה עמדו בפתח חדרו של ראש 
הישיבה נרגשים מאוד. בחסדי ה' הם הצליחו היום 
להביא הישג אדיר לישיבה. הם חזרו כרגע מביתו של 
אחד הנדיבים הידועים עם הבטחה להכפלת תרומה.

לאלה מכם שלא מכירים את הרעיון, בשנים האחרונות 
ישיבות, חסידויות, קהילות, מוסדות וארגוני חסד מארגנים 

ימי התרמה מרוכזים שבהם 
לעצמם  קובעים  הם 
סכום־יעד לגיוס תרומות 
להשגת  כוחות  ומרַכְּזים 
היעד. לצורך חיזוק ומיצוי 
המאמצים לעתים באים 
לעזרתם נדבנים גדולים 
המתחייבים שאם הארגון 
המגייס יגיע ליעד מסוים 
מצדם,  העשירים  הם,   –
את  להכפיל  מתחייבים 

הסכום.

לדוגמה לצורך העניין, 
הוא  שלו  שהיעד  ארגון 
 – מיליון שקלים  חמישה 
אם הארגון מצליח לרתום 
לטובת העניין עשיר גדול, 

יכול להיות שהמאמץ הכביר של חבורת המתרימים 
לגייס חמישה מיליון יניב לבסוף עשרה מיליון הודות 
שום  בלי  מאוד  עצום  רווח  בהחלט  זה  להכפלה. 

פרופורציה להשקעה.

לא פלא שעסקני הישיבה היו כל כך מרוצים מעצמם 
על כך שהצליחו להשיג את התורם הנדיב שמוכן להכפיל 

את הסכום שייאסף.

ה”רעיון” של ראש הישיבה

ראש הישיבה שמח לשמוע את הבשורה הטובה, 
שהנדיב הבטיח לישיבה שאם היא תצליח לגייס חמישה 
מיליון הוא יכפיל את הסכום לעשרה מיליון, אבל אז 
למרבה ההפתעה הוא שאל את העסקנים: מה אתם 
אומרים אולי תחזרו לביתו של העשיר ותגידו לו: "אם 
אתה כבר מוכן להכפיל, מדוע רק פי שניים, אולי תכפיל 
כל מיליון פי עשרים, ואז אם 
נגייס מיליון אתה תכפיל 
לעשרים  לנו  ותשלים 

מיליון?"

העסקנים חייכו במבוכה 
כמו  הרב  על  והסתכלו 
שמסתכלים על ילד קטן 
שלא מבין כלום מהחיים 
שלו. "מה קרה?" שאל ראש 
הישיבה, "מה הבעיה? אתם 
חושבים שהוא לא יסכים? 

מה אכפת לכם לנסות..."

העסקנים החליפו ביניהם 
הגדול  ולבסוף  מבטים 
שבהם פתח ואמר לרב: 
זה  הרב.  כבוד  "תראה 
ממש לא שייך. זה ממש 
לעשות צחוק מעצמנו ומהעשיר. זה כל כך לא רציני, 
עד שרוב הסיכויים שאם נשמיע באוזניו כזאת בקשה, 
הוא יבטל לגמרי את הבטחתו. תבין טוב, כבוד הרב, גם 
להכפיל זה רחוק מאוד מלהיות מובן מאליו. מוסדות 
רבים גם את זה לא משיגים, לא נוכל לעולם לבקש 
ממנו אפילו לשלש את הסכום, כך שעל פי עשרים אין 

בכלל מה לחלום..."

חיזוק לעסקנים

אבל הרב רק חייך ואמר להם: "אני יודע. ברור לי 
שלא תעשו את זה. אני לא כזה תמים. אבל על הדרך 
רק התבוננתי כמה ה' טוב ומיטיב אתנו, ורציתי לחזק 
אתכם. דעו לכם עסקנים יקרים, שהקדוש ברוך הוא 
לא רק מכפיל לנו את המאמצים, אלא הוא מכפיל לנו 
את המאמצים בכמויות כאלה שאם תשמעו אותן אתם 
הולכים ליפול מהכיסא..." וכך הסביר הרב: בתורה ישנו 
איסור לשרוט שריטה על מת. זאת אומרת שאסור 
לאדם לשרוט את עצמו מרוב צער על כך שמת לו אדם 
קרוב. ואם שרט על מת, יש לו עבירה אחת וחייב עליה 
מלקות. ונפסק בהלכה שאם מתו חמישה מתים והוא 
שרט שריטה מתוך צער על חמישתם – יש לו חמש 
עבירות והוא חייב מלקות חמש פעמים למרות שעשה 
רק מעשה אחד! על פי זה אם שמע שמתו מיליונים כמו 
שקרה בשואה האיומה לא תקום פעמיים צרה – ושרט 
שריטה אחת על כולם לפי ההלכה יוצא שבשריטה אחת 

עבר על שישה מיליון עבירות! זה מבהיל!

ההכפלה של ה’ יתברך

אבל האדמו"ר בעל ה"פני מנחם" מוציא מכאן חיזוק 
נפלא ועצום: אם בעבירות ה' מכפיל עד כדי כך את 
המעשה פי אלפי אלפים – כל שכן וכל שכן במצוות, 
שהרי ה' חפץ חסד ורוצה לזכות את ישראל ומידה טובה 
מרובה פי חמש מאות ממידת הפורענות. יוצא שגם 

במצוות יש הכפלה בלי שיעור וערך, ומהי ההכפלה?

אם יהודי מתפלל תפילה אחת על חברו: יש לו מצווה 
אחת ושכר של מצווה אחת. ואם הוא מתפלל תפילה 
אחת על חמישה חברים – יש לו חמש מצוות ושכר של 
חמש מצוות על מעשה אחד, וזה עוד אם רק נשווה 
בין העבירה לבין המצווה בהשוואה פשוטה ויבשה בלי 

לקחת בחשבון את ה"פי חמש מאות".

אז עכשיו תגידו לי: אם אדם מתפלל תפילה אחת 
בלבד על כל עם ישראל – כמה מצוות יש לו? על 

מאמר ראש הישיבה
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אם יהודי מתפלל תפילה 
אחת על חברו: יש לו מצווה 
אחת ושכר של מצווה אחת. 

ואם הוא מתפלל תפילה 
אחת על חמישה חברים – 

יש לו חמש מצוות ושכר של 
חמש מצוות על מעשה אחד
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פרטים בדברים הנוגעים לראש השנה

רציתי לשאול האם מותר לכבות את הגז 
ביום טוב ע”י גרמא עם הנחת כפית על 

החיישן?

כדי שהתשובה תובן צריך להבין כיצד מתבצע 
בקרה  חיישן  ישנו  היום  של  בגז   – הכיבוי 

שמתחמם על ידי האש ויוצר זרם חשמלי 
שמטרתו להחזיק את שסתום הגז שלא 
ייסתם וימשיך להזרים גז לכיריים, כאשר 
הכיריים נכבות מסיבה כזו או אחרת 

פוסק זרם החשמל שמובל אל השסתום 
וסותם את פתח הגז וכך אין דליפת גז.

במקרה שלנו כאשר מניח את הכפית או הסכין על 
החיישן, מייד מתמעט זרם החשמל והחיישן מצטנן לאט 
לאט עד שמפסיק זרם החשמל והשסתום נסתם וכך 
הגז נכבה, פעולה זו מוגדרת כגרמא מכיוון שהתוצאה 
מתבצעת לאחר כמה שניות ומכיון שמדובר במלאכת 

כיבוי בגרמא ביום טוב לכן זה מותר מעיקר הדין.

ומכל מקום ראוי לא להשתמש בפיתרון זה כי הראשות 
הארצית לכבאות והצלה פירסמה מכתב משנת תשע”ז 
בו היא מתרה שיש סכנה ברעיון זה שעלול להוביל 
לפיצוץ בגז או לדליפת גז שעלולה לגרום לדליקה 

ולכן לא רצוי להשתמש בפטנט זה.

אם שכח לומר זכרינו לחיים ונזכר אחר 
שאמר ברוך אתה ה’ האם יכול לומר למדני 
חוקיך ולחזור שוב “זכרינו לחיים וכו’”?

אינו רשאי לסיים למדני חוקיך, מכיון 
שאם שכח אינו חוזר, לכן אין לו לומר 
“למדני חוקיך” שאין מוסיפים פסוק 
זה אלא במקום שאם טעה מחזירין 
אותו. בן איש חי )פרשת נצבים אות כ’( ומרן 

הרב עובדיה )חזון עובדיה עמוד ס”ו(.

האם מותר להתקלח במים חמים 
בראש השנה?

בבית המרחץ )מקוה( אסור להתקלח במים חמים 
כלל. )שלחן ערוך סימן תקי”א סעיף ב’(. ואם מתקלח בביתו 
לבני עדות המזרח מותר להתקלח אפילו כל גופו במים 
חמים שהוחמו בדוד שמש )אור לציון חלק ג’ פרק כ”א תשובה 
א’( ולבני עדות אשכנז אסור להתקלח כל גופו במים 
חמים רק ירחוץ אבר אבר בנפרד )שער הציון שם אות כ”א 
בשם האליה רבה(, וגזרו לאסור רחיצת כל גופו בבת אחת. 

)הרמ”א שם ומשנה ברורה סעיף קטן י”ח(.

לקראת ערב קודם השקיעה ביום הראשון 
של ראש השנה, אני רוצה להוציא דברים 
מן ההקפאה, האם מותר לעשות כן, או 

שנחשב ל”מכין מיום טוב לחבירו”?

מותר להוציא דברים מההקפאה לצורך הפשרה ללילה 
השני. מהרש”ג )חלק א’ סימן ס”א( ובשו”ת יביע אומר )חלק י’ סימן כ”ו(.

פתיל צף – האם מותר לחבר את הפתילה 
ל”צף” ביום ראש השנה, או שחייב להכין מראש?

מותר ליקח פתיל צף ולהכניסו בתוך הצף ביו”ט ואין 
לחוש משום מתקן כלי, והמחמיר תבא עליו ברכה. שבט 

הלוי )חלק ט’ סימן קכ”ח אות א’(.  

יש לי זוג פמוטים שאני רגילה להדליק 
בהם נירות, כיצד אוכל להכין אותן להדלקה 
לקראת היום השני של ראש השנה, וכיצד 
אוכל לפנות את הפתיל צף שהדלקתי בו 

אתמול, ללא חשש של מוקצה?

מותר לטלטל את הפתיל צף ולקחת אותו בפני עצמו, 
משום שטלטול מוקצה לצורך הדלקה ביום טוב מותר, 
אמנם ראוי שיעשה שינוי, דהיינו שיקח את הכוסיות עם 
המים והפתילה, וישפוך הכל יחד אל הפח הנמצא בכיור. 

הרה"ג ר' ירון אשכנזי שליט"א ר"כ חושן משפט
בישיבת "חוט של חסד" מנהל רוחני ב"קו ההלכה"
קו ההלכה הספרדי: 3030*

שו"ת של חסד
ע"י בית הוראה "חוט של חסד"

פנינים חסידות ברסלב מוסר הפרשה
חידושים לפרשת שבוע

הכנה לראש השנה
איתא בגמ' )ראש השנה דף טז/ב( "אמר רבי כרוספדאי 
אמר רבי יוחנן שלשה ספרים נפתחין בראש השנה אחד 
של רשעים גמורין ואחד של צדיקים גמורין ואחד של 
בינוניים צדיקים גמורין נכתבין ונחתמין לאלתר לחיים 
רשעים גמורין נכתבין ונחתמין לאלתר למיתה בינוניים 
תלויין ועומדין מראש השנה ועד יום הכפורים זכו נכתבין 

לחיים לא זכו נכתבין למיתה"

ובתוספות )בד"ה ונחתמין( כתבו דענייני חיים ומיתה 
זה לעניין עולם הבא ולא לגבי העולם הזה וז"ל שם: "גבי 
רשעים מיתה וגבי צדיקים חיים כלומר לחיי העולם הבא"

כלומר אומרים תוס' שעיקר בקשתינו כתבינו בספר 
חיים טובים הכוונה חיים נצחיים, כי אם לא יהיה קשה 
יוצא  וא"כ  לחיים,  נחתמין  צדיקים  אומרת  שהגמ' 
שהצדיקים לא יפטרו לעולם ולכן יוצא שבוודאי הכוונה, 

חיים הוא חיים נצחיים.

ואחרי הודיע זאת, למדנו יסוד עצום שכל התפילות 
שלנו בר"ה הם על חיים נצחיים, ובודאי הכוונה גם שנשאר 
בזה העולם נרגיש מתיקות בתורה ותפילה ובקדושה  

כי נראה לומר שרשע שכל השנה התרשע בדרך 
רשעות ופתאום הוא בא להתחיל אומרים לו ידידי היקר 
כבר נחתמת למיתה רוחנית השנה, לא תקבל חיות, 
בשביל לקבל חיות ומתיקות צריך להתפלל כל השנה 

ולהתכונן לר"ה שנזכה להיחתם לחיים נצחיים. 

ולכן העבודה הנדרשת מאיתנו בימים אלו? לבקש 
שנחתם לחיים טובים ולשלום והכל ''למענך א-לקים 
חיים'', האדם חייב לדעת שבקשתו לחיים, הם חיים 
שבהם תהא העבודה למען ה', דהינו, חיים לעבדות 
לה' יתברך. ולא חיים שבהם יעבוד כדי לקבל שכר, 
שחיים אלו אינם רק בשביל עצמו ולא בשביל ה' יתברך. 
וכדי שיוכל לבקש חיים שכאלה, חייב הוא לעבד את 
עבודתו עבור זה, למען ה''למענך'' להגביר כבוד ה' 
יתברך, שיצא מעבודתו ''ראו בריה שבראתי בעולמי'', 
שיתגבר כבוד ה' על ידי עבודתו, מה שאין כן בשעה 
שהוא עובד למען קבלת שכר ועובד לשם עצמו, הרי 
אינו מרבה כבוד שמים, אלא להפוך, חס ושלום יתכן 
והוא בכלל המחללים את השם, שהרי מראה שהנאתו 
ושכרו חשובין לו יותר מכבוד שמים. וזה כוונתנו בתפילות 
ראש  השנה, בתחילה מבקשים אנו זכרנו לחיים שם 
עדיין לא מזכירים שום עניין גשמי רק הכל חיים נצחיים, 
וכן בבקשת "מי כמוך אב הרחמן", וכן בבקשת "וכתוב 
לחיים טובים.." לאחר שביקשנו חיים לכבוד השם יכולים 
אנו להרות לעצמנו ולבקש פרנסה טובה וגזרות טובות 
וכו', כי הפרנסה תהיה לכבוד הגדלת השם הכלב שיל 

ה"למענך".

כשהאדם מתבונן ועובד את השם בצורה הזאת הוא 

זוכה להגדיל ולהמליך את המלך על כל עניין כאן בזה 
העולם ואפילו על הגשמיות, אך מאידך שהאדם מבקש 
רק פרנסה רק חיים גשמיים אומרים לו משמים אנחנו 
לא מחלקים סתם מתנות, אנחנו מחלקים פרנסה למי 

שצריך אותה כדי להגדיל כבוד ה' בעולם.

מוהרנ״ת אמר פעם אודות הנסיעה לאומן על 
ראש השנה: ״אילו הייתה כל הדרך זרועה בחרבות 
המחודדות כלפי מעלה - הייתי גוחן על ידי ועל 
רגלי והייתי נוסע: רק בלי פאספורט - לא, הייתי 
עושה כל שניתן כדי לקבל פאספורט״: )שיש"ק 

ר"ה עמ' רסח(

פעם אחת בערב ראש השנה בבוקר שאל רבי 
יצחק ז״ל את אביו מוהרנ"ת על אודות שחלש לבו 
מאד ]כי לא היה אז בקו הבריאות[, אם יאכל איזה 
דבר קודם לכתו על ציונו הקדוש כדי שיהיה בכוחו 
לפרש שם שיחתו בהתעוררות הלב כראוי: והשיב 
לו: ״לא. אמור כאשר תוכל - ובלבד שיהיה קודם 
האכילה!״: ]כוכבי אור, אנשי מוהר״ן )ג( אות לג[

בספר ׳חיי מוהר״ן׳ בכתב ידו של מוהרנ״ת היה 
כתוב שתגיע עוד עת כזו שיסעו ויבואו מכל העולם 
להשתטח בערב ראש השנה על ציון רבנו, ויהיו עם 
רב כזה עד שיצטרכו להעמיד שומרים ושוטרים 
להשגיח על הצבור, שלא יתמהמהו יותר מדי ויפנו 

מקומם להבאים אחריהם:
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בברכת שבת שלום ומבורך

מאמר ראש הישיבה
-המשך- סיפור לשולחן שבת

פי ההערכות יש כיום בעולם כחמישה עשר מיליון 
יהודים. לפי זה יהודי שמתפלל תפילה אחת על עם 
ישראל יש לו חמישה עשר מיליון מצוות והוא יקבל 
שכר על חמישה עשר מיליון מצוות, וכל זה על חצי 

דקה של תפילה!

אז הנה תראו אתם בעצמכם מה בין הקדוש ברוך 
הוא לבשר ודם: בשר ודם אם הוא מכפיל פי שניים, 
זה הישג אדיר והוא ראוי להערכה עצומה; אבל 
הקדוש ברוך הוא ישתבח ויתעלה שמו – הוא מכפיל 
לנו בלי שיעור וערך: אתה נותן לו שקל כביכול והוא 
נותן לך בחזרה חמישה עשר מיליון שקלים, האם 

אין כאן אהבה עצומה!

משנים את כללי המשחק

עד כאן החיזוק של ראש הישיבה. אכן, אהבה 
עצומה, אבל גם התעוררות והתחזקות עצומה לכולנו, 
שעכשיו, בסוף השנה, כל אחד יכול לשפר לעצמו 
את המאזן השנתי שלו בקלי קלות ולהגיע ליום הדין 

באופן אחר לגמרי.

יש לנו ימים ספורים עד לראש השנה ועוד עשרה 
ימים של תשובה. מה נוכל לעשות כדי לשנות לגמרי 

את כל המאזן?

מה שלא תעשה עכשיו בימים האחרונים של השנה, 
גם אם תצליח ללמוד תורה ולקיים מצוות עשרים 
וארבע שעות ביממה, זה יכול להוסיף לך מאות 
ואלפי מצוות, אולי אפילו מיליון; אבל תפילה על עם 
ישראל, ובפרט אם אתה מקבל על עצמך להתפלל 
על עם ישראל בכל יום ויום – זה ממש משנה את 

כל התמונה והופך את המאזן מהקצה אל הקצה!

כשאתה אומר: "ריבונו של עולם תרחם על כל עם 
ישראל שיזכו להינצל לגמרי משנאת חינם" – זה לבד 
כבר חמישה עשר מיליון מצוות. אז אם אתה יכול 
לבקש בקשות נוספות, כל בקשה ובקשה היא עוד 
חמישה עשר מיליון מצוות, אבל גם אם אתה לא 
מצליח לבקש בקשות חדשות, ואתה פשוט חוזר 
שוב על אותה בקשה – גם כך יש לך עוד חמישה 
עשר מיליון. זה דבר שנותן כוח ומשמעות עמוקה 
לתפילות. זה נותן עוצמה. ולפי זה תעשו חשבון 
פשוט, שמי שמתפלל על עם ישראל חצי שעה יש 
לו מיליארדים של מצוות. ואם הוא עושה את זה בכל 
יום ויום – הוא כבר מגיע למספרים אסטרונומיים. 
וכל שכן אם הוא מקבל על עצמו בקבלה חזקה 
להתפלל חצי שעה בכל יום, כי כל מצווה שנעשית 

בקבלה ובקביעות יש לה כוח גדול הרבה יותר. 

יוצא שיש לנו עצה קלה מאוד ורווחית בלי שיעור 
וערך. עצה שיש לה סגולות ומעלות ממש בלי סוף, 
עצה שמקרבת את הגאולה כמו שכבר כתבתי רבות 
לאחרונה שאין שום דבר שדומה ושווה לה, עצה שהיא 
חובה וזכות. אבל עכשיו לפי דברי ה"פני מנחם", רווח 
כזה אינסופי ושינוי מוחלט של כל כללי המשחק – זה 

כבר ממש ביטול הבחירה!

שנה טובה ומבורכת לכל עם ישראל.

ובכן תן פחדך

רבי זושא לא אכזבם: "אמרו לפריץ", נם 
להם בביטחון, "שבתוך שנה מהיום, 

אתייצב בחצרו ואגלה לו מי הגנב 
והיכן הגנבה".

משרתיו של הפריץ דומברובסקי הפולני 
רעדו מפניו.  מושל עריץ היה, רדה בהם עד 
כלות כוחות הגוף והנפש, ניצל כל טיפת 

כוח מכוחם לטובת אחוזתו וביתו, והונו גדל 
פלאים על חשבון האומללים.

לא ייפלא אפוא, שהיו מבין המשרתים שחיפשו 
בסתר ליבם לנקום באדונם, רצו והשתוקקו לראות 
במפלתו, אך לא ההינו לעשות צעד מעשי בכיוון. ידוע 
ידעו, שבאם חלילה ייכשלו בפרט הקטן ביותר, והפריץ 

ידע על כך - אחת דתם להמית.

משכך, נקל לתאר ולשער את כעסו וזעמו המתפרצים 
של הפריץ, ואת שמחתם לאיד של משרתיו, כאשר נודע 
להם על גנבה בהיקף אדיר שהתרחשה באוצרותיו 

של הפריץ.

דומברובסקי הזועם הבטיח כל שבעת מדורי גהינום 
למי שתיתפס הגנבה ברשותו, או שיהיה שמץ מידע 

מפליל על אודותיו. 

אולם הגנב שידע היטב מה מצפה לו, גם ללא איומיו 
המשתלחים של דומברובסקי, היה זהיר מספיק כדי שאף 
לא אחד מבין חבריו לעבודה יֵדע על כוונות הזדון שלו.  

כראות הפריץ שאין תועלת בזעקות, עבר לפסים 
מעשיים: הודעה מיוחדת נשלחה ליהודי הכפר, שבתוך 
חודש ימים עליהם למצוא את הגנבה, אחרת - יגורשו 

מן הכפר לאלתר...

ראו כך היהודים והחליטו לפנות בצר להם לרה"ק 
הרבי ר' זושא מאניפולי, שעיירתו שכנה בצמידות לכפרם 
הזעיר. בטוחים היו בכוחו של אותו צדיק שיושיעם 

מדומברובסקי האכזר. 

רבי זושא לא אכזבם: "אמרו לפריץ", נם להם בביטחון, 
"שבתוך שנה מהיום, אתייצב בחצרו ואגלה לו מי הגנב 

והיכן הגנבה".

חזרו יהודי הכפר לפריץ הזועם ומסרו לו את דברי 
רבי זושא במלואם. הפריץ, שסקרן היה לדעת מנין לו 
לצדיקא היהודי המידע על אודות הגנבה, וראה שברירה 

אחרת אין בפניו, הסכים להמתין שנה. 

לפני מלאת שנה לגנבה שלח הפריץ שליח לרבי זושא, 
שיקיים את הבטחתו. רבי זושא הודיע לשליח שיאמר 
לפריץ שביום פלוני אלמוני, בשעה מסוימת, יעמדו ניצבים 

בשורה 
ל  י כ ד ב ו ע

ר  צ ח של ה ומשרתיו 
איש  בל ייעדר.הפריץ. 

כאשר הגיע רבי זושא היה הכל מוכן לקראתו. הוא 
הסתובב אנה ואנה שקוע במחשבות, והפריץ עומד 
מתוח ותוהה לדעת האם יעזור לו הראבין הקדוש. 
לפתע הסתובב רבי זושא ואמר: "מישהו חסר כאן. 

לא כל משרתיך נמצאים עימנו".

המשרתים לא חשו בחסרונו של איש מחבריהם, 

אך הצדיק התעקש, ומבט מעיניו של הפריץ הפיצם 
לכל עברי האחוזה לחפש אחר הנעדר. 

באורוות הסוסים נמצא הסייס שקוע בעבודתו, משל 
לא ידע על ההתכנסות ולא על הגנבה. 

כשניצבו כולם בחצר נעמד רבי זושא והחל לקרוא 
בקול רם מתפילת הימים הנוראים: "ובכן, תן פחדך ה' 
אלוקינו על כל מעשיך, ואימתך על כל מה שבראת, 

וייראוך כל המעשים"...

מילות התפילה היהודית שנאמרה כמובן בלשון הקודש, 
היו זרות לחלוטין לנוכחים. בטוחים היו שמילות קסם 

לוחש הראבין. בום!

והפריץ  והמשרתים  בחצר,  נשמעה  עזה  חבטה 
המרותקים לדמותו של רבי זושא, קלטו שהסייס נפל 
על פניו מחרדה. כולו לבן כסיד התחנן הסייס לצדיק: 

"אנא, הפסק את משפטיך. הריני מוכן להראות תיכף 
ומיד לפריץ היכן החבאתי את הגנבה כולה. אך אינני 

מסוגל לשמוע עוד את המילים הללו".

הפריץ ששמח עד מאוד בממונו האבוד הודה נרגשות 
לצדיק, ושם שמים התקדש באזור כולו.
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הרה"ק ר' שלום רוקח נולד בשנת תקמ"ג בברודי לאביו 
ר' אליעזר ממשפחת רוקח המיוחסת.

ידי אמו  בעודו צעיר לימים נתייתם מאביו ונשלח על 
להתחנך אצל דודו רבי יששכר דב. שם למד תורה ונחשף 
לדרכי החסידות. בין רבותיו היו: השרף מסטרליסק, המגיד 
מקוזניץ, וכן החוזה מלובלין, זיע"א. וזאת למגינת לב חמיו 

שהיה מתנגד לחסידות.

לאחר זמן מסוים עבר לגור בעיר בעלזא והתעמק ימים 
ולילות בלימוד התורה בנגלה ובנסתר. שמו התפרסם 

כגאון אדיר, תלמידים רבים נאספו סביבו וביניהם 
רבנים יודעי שם, בשנת תקפ"ו הקים את 

חסידות בעלז. הוא הקים במו ידיו בית 
כנסת מפואר שבו שכנו אלפים מתלמידיו 

ובסמוך נבנה משכנו האישי.

רבי שלום היה נוהג להתפלל בדבקות עצומה. 
כאשר היה מתפלל לפני העמוד בימים הנוראים 

היה קולו נשמע בכל העיר עד כי הגויים היו אומרים 
כי אין כל חידוש שהוא פועל כך בתפילותיו, שהרי אפילו 

אם היו מתחננים כך בפני גזלן היו נענים...

צדיקי דורו הפליגו בשבחו, וכינוהו בכינויים נדירים, כ"שר 
העליונים והתחתונים" )הבני יששכר( ו"בעל הבית של העולם" 

)רבי ישראל מרוז'ין(, ואף ה"בעל שם טוב הקטן".

הרה"ק ר' דוד מדינוב אמר על רבי שלום "היודעים אתם 
מי הוא היה? הוא היה יכול להחזיר את כל העולם בתשובה 
ברגע אחד, ומה שאינו עושה כן הוא משום ה'דבק במידותיו' 
בעינן, וכשם שהקב"ה בעצמו יכול להחזיר את כל העולם 

בתשובה ואינו עושה כן, לכן גם הוא לא עושה כן".

בשנותיו האחרונות הפך ר' שלום לסגי נהור. הוא העיד 

על עצמו שזה בגלל בכייתו הרבה כאשר נחבש רבי ישראל 
מרוז'ין בבית האסורים.

מסופר כי בכל ערב שבת היה קורא שנים מקרא ואחד 
תרגום מתוך ספר התורה כשלראשו תפילין דר"ת. פעם אחת 
בערב שבת נתחלפו לו בטעות התפילין של רש"י עם תפילין 
רבינו תם וכך עשה את הברכה עם תפילין דר"ת והתפלל 
עמהם ולאחר התפילה החליף לתפילין של רש"י וקרא איתם 
שמו"ת. המתפללים פחדו להעיר לו על כך אך כאשר סיים 
את קריאת שמו"ת אמר: היום נהנו גם רש"י וגם ר"ת, כי 
כבר כמה פעמים התגלה אליו רש"י ז"ל והפציר בו 
שיקרא שמו"ת כשהוא עם תפילין לפי שיטתו 
לראשו, ואף ר"ת התגלה אליו כבר כמה 
פעמים וביקשו שלכל הפחות פעם אחת 
יברך על התפילין לפי שיטתו. היום שטעיתי 
והחלפתי בין התפילין של רש"י לתפילין של 

ר"ת נהנו שניהם, הן רש"י והן ר"ת.

מתלמידיו: רבי חיים הלברשטאם מצאנז, רבי שמעון 
מיארוסלב, רבי שלום מרדכי הכהן שבדרון, רבי יחזקאל 
שרגא הלברשטאם משינובה זיע"א ועוד. רבי שלום החזיר את 
נשמתו הטהורה לבוראו בכ"ז באלול התרט"ו. כחצי שעה לפני 
פטירתו אמר על עצמו, כי לפני שנולד סירבה נשמתו לרדת 
לעולם, למרות שהראו לה מתן שכרן של מצוות ומעשים 
טובים, ולמרות שהראו לה אלפי נשמות שממתינות לה כאן 
שידריך אותן, עד שהקדוש ברוך הוא בעצמו ערב לה שלא 
תחטא ותחזור לעולם העליון צחה ונקייה כבלכתה, ופירש 
בכך את הפסוק "ה' עשקה לי ערבני" )ישעיהו לח, יד(, ה', 
עשקה - עבור הנשמות העשוקות, שמצפים לתיקונן, לי 
ערבני - היית לי ערב, שאצא בשלום ואבוא בשלום, על כן 
מבקש אנוכי שתקיים את הערבות שלך. רבי  שלום נטמן 
בבית העלמין החדש בעיר בעלז. זכותו תהא מגן בעדינו אמן.

לאורם נלך
הילולא דצדיקיא

הרה"ק ר' שלום מבעלזא
זצוק"ל זיע"א
ה-שר שלום
 - כ"ז אלול

מרפא לנפש
מאת הרב שלום ארוש שליט"א

הַדֶּרֶךְ הָאִישִׁית שֶּׁלך
לְכָל אָדָם יֵשׁ דֶּרֶךְ מִשֶּׁלּוֹ בָּעוֹלָם שֶׁהִיא מְיֻחֶדֶת לוֹ לְפִי שֹׁרֶשׁ 
נִשְׁמָתוֹ, וּלְפִי הַגִּלְגּוּלִים שֶׁלּוֹ וְהַתִּקּוּן שֶׁלּוֹ, וְאַף עַל פִּי שֶׁיֵּשׁ דְּבָרִים 
כְּלָלִיִּים שֶׁחַיָּב כָּל אָדָם לַעֲשׂוֹת, גַּם בְּתוֹכָם יֵשׁ לְכָל אֶחָד אֶת 
הַדֶּרֶךְ וְהָאֹפֶן הָאִישִׁי שֶׁצָּרִיךְ הוּא לְקַיְּמָם. לָכֵן צָרִיךְ כָּל אֶחָד 
לִמְצאֹ אֶת דַּרְכּוֹ הַמְיֻחֶדֶת, וְזֶה אִי אֶפְשָׁר אֶלָּא עַל יְדֵי הִתְבּוֹדְדוּת. 
כִּי הַתְּפִלָּה הָאִישִׁית אֵינָהּ יְכוֹלָה לִהְיוֹת כְּתוּבָה בְּשׁוּם סֵפֶר, 
שֶׁהֲרֵי מִלְּבַד מַה שֶּׁהִיא מִשְׁתַּנָּה מֵאָדָם לְאָדָם, בְּנוֹסָף לְכָךְ 
גַּם בָּאָדָם עַצְמוֹ הִיא מִשְׁתַּנָּה מִיּוֹם לְיוֹם וּמִשָּׁעָה לְשָׁעָה לְפִי 
מַה שֶּׁעוֹבֵר עָלָיו בְּאוֹתָהּ הָעֵת, וּלְפִי הָרְמָזִים שֶׁהַשֵּׁם שׁוֹלֵחַ לוֹ 

בְּאוֹתוֹ הַזְּמַן וְכוּ’ וְכוּ’. 

בְכָל יוֹם הָאָדָם צָרִיךְ לְחַפֵּשׂ מֵחָדָשׁ מָה הַשֵּׁם רוֹצֶה מִמֶּנּוּ 
עַתָּה, עַל מָה הוּא צָרִיךְ לְהִתְפַּלֵּל וּלְבַקֵּשׁ, עַל מָה הוּא צָרִיךְ 
לְהִתְוַדּוֹת וּלְהִתְחָרֵט, מָה הַשֵּׁם מְרַמֵּז לוֹ בְּכָל מַה שֶּׁעוֹבֵר עָלָיו 
וְכוּ’. אֲפִלּוּ הַהוֹדָאָה שֶׁהָאָדָם מוֹדֶה לְהַשֵּׁם וּמְשַׁבֵּחַ וּמְהַלֵּל אוֹתוֹ, 
גַּם הִיא אֵינָהּ דּוֹמָה מִיּוֹם לַחֲבֵרוֹ, בְּכָל יוֹם יֶשְׁנָן נְקֻדּוֹת שֶׁעֲלֵיהֶן 
הוּא צָרִיךְ יוֹתֵר לְהוֹדוֹת, וְכֵן אֹפֶן וְעֹמֶק הַהוֹדָאָה מִשְׁתַּנִּים לְפִי 
מַה שֶּׁמַּשִּׂיג בְּאוֹתוֹ הַזְּמַן וּלְפִי הַמַּעֲבָרִים הָעוֹבְרִים עָלָיו וְכוּ’. כִּי 
זֶה דָּבָר פָּשׁוּט, שֶׁאֵצֶל כָּל אָדָם, כָּל יוֹם הוּא שׁוֹנֶה אֶצְלוֹ מֵהַיָּמִים 

הַקּוֹדְמִים, וְגַם הָאָדָם עַצְמוֹ, מִשְׁתַּנִּים אֶצְלוֹ הַרְבֵּה דְּבָרִים. 

הַהִתְבּוֹדְדוּת מַעֲלָה אֶת הָאָדָם לַמַּסְלוּל הָאִישִׁי שֶׁלּוֹ בַּחַיִּים, 

כִּי הַהִתְבּוֹדְדוּת הִיא הַדָּבָר הַיָּחִיד שֶׁהוּא בֶּאֱמֶת אִישִׁי לְגַמְרֵי 
לְכָל אֶחָד וְאֶחָד, כִּי כָּל שְׁאָר הַמִּצְווֹת הֵן שָׁווֹת בֵּין כֻּלָּם, כֻּלָּם 
מַנִּיחִים אוֹתָם תְּפִלִּין, כֻּלָּם לוֹמְדִים אוֹתָהּ תּוֹרָה - אֲפִלּוּ הַתְּפִלָּה 

הִיא אוֹתָהּ תְּפִלָּה.

אֲבָל הַהִתְבּוֹדְדוּת הִיא אִישִׁית לְגַמְרֵי, וְכָל אֶחָד עוֹשֶׂה אוֹתָהּ 
בְּצוּרָה שׁוֹנָה, וְאֵין בָּהּ שׁוּם כְּלָלִים, אֶלָּא כָּל אֶחָד וְאֶחָד שׁוֹפֵךְ 

אֶת לִבּוֹ נֹכַח פְּנֵי הַשֵּׁם כְּפִי מַה שֶּׁעוֹבֵר עָלָיו בְּגוּף וּבְנֶפֶשׁ. 

כָּאן הַמָּקוֹם לְהַזְהִיר אֶת מִי שֶׁמִּתְבּוֹדֵד, שֶׁאָסוּר שֶׁשּׁוּם אָדָם 
יִשְׁמַע אֶת הַהִתְבּוֹדְדוּת שֶׁלּוֹ, וְאִם הוּא רוֹצֶה לִצְעֹק, הוּא חַיָּב 

לִהְיוֹת בָּטוּחַ שֶׁשּׁוּם אָדָם לֹא שׁוֹמֵעַ אוֹתוֹ.

כָּל עוֹד שֶׁיֶּשְׁנָהּ אֶפְשָׁרוּת שֶׁשּׁוֹמְעִים אוֹתוֹ עָלָיו לְדַבֵּר בְּשֶׁקֶט, 
וְאִם בְּכָל זֹאת הוּא מַרְגִּישׁ שֶׁהוּא מֻכְרָח לִצְעֹק - צָרִיךְ שֶׁיִּצְעַק 
בְּשֶׁקֶט, אוֹ אֲפִלּוּ בַּלֵּב. כִּי מוּבָא בְּדִבְרֵי רַבֵּנוּ שֶׁיֵּשׁ צַעֲקַת הַלֵּב, 
שֶׁאֲפִלּוּ שֶׁאָדָם הַנִּמְצָא בְּתוֹךְ קָהָל רַב שֶׁל אֲנָשִׁים יָכוֹל לִצְעֹק 

אֶל הַשֵּׁם בְּלִי שֶׁאַף אֶחָד יָשִׂים לֵב.

וְהָעִנְיָן הַזֶּה נוֹגֵעַ יְשִׁירוֹת לְמַהוּת הַהִתְבּוֹדְדוּת, שֶׁהִיא חַיֶּבֶת 
לִהְיוֹת אִישִׁית וּפְרָטִית כָּל כָּךְ, שֶׁשּׁוּם יְלוּד אִשָּׁה אָסוּר לוֹ לִהְיוֹת 

עֵד לַדִּבּוּרִים שֶׁמְּדַבֵּר עִם קוֹנוֹ.

התבודדות
ומעלת התפילה

הספר של
הרב שלום ארוש

 052-2240696
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"... החיים והמוות נתתי לפניך הברכה והקללה ובחרת בחיים" 
אם יש ברכה וקללה חיים ומוות, למה צריך שהכתוב יגיד 
ובחרת בחיים? פשיטא שאני לא יבחר במוות או בקללה אלה 
החיים, אלה שבעולם הזה יש מצבים שהמוות נראה כמו חיים, 
והחיים נראה כמו מוות. היצר הרע נותן חיות לאדם בעברות 
ומראה לו שזה חיים, ואילו את המצוות ובפרט התפילה, מוציא 
לו את החשק ומראה לו כאילו זה מוות. לכן בורא עולם קורא 
לאדם תבחר בחיים האמיתיים! ואיך הוא קורא לאדם? ע"י 
הצדיק האמתי, שזועק אל האדם ואומר לו שתפילה זה חיים.

בתורה ס"ה רבנו הקדוש כותב – "דע כי יש שדה, ושם גדלים 
אילנות ועשבים יפים ונאים מאוד וגדל יפי השדה וגדוליו אי 
אפשר לספר.." הצדיק מלמד אותנו ששווה להתקרב לה' 
בדרך יש מתנות רוחניות גדולות, אבל היצר אומר עבודת ה' 
קשה, אנחנו לא מבינים שיש מעליות בדרך ומתנות רוחניות, 
שרבנו מסביר אותם בתורה הזאת, רבנו מראה לאדם במה 
הוא זוכה, איזה תענוג  יש בתפילה כשמתפללים מילה מילה,

"מי יפאר גדל פאר הליקוטים והקיבוצים. שאדם מלקט 
ומקבץ דיבורי התפילה" כל ההתבודדות זה בשביל שאדם 

יתפלל שמונה העשרה בכוונה.

רבנו ממשיך "ויש כמה וכמה נשמות ערומות, שהם נעים 
ונדים מחוץ לשדה וממתינים ומצפים לתיקון"

מעשה שהיה עם רבי נתן שרבי נחמן נגלה לו, שהיה בעולם 
הבא וראה שהוא עם חסידים מסביב לשולחן, וברקע הוא 
רואה רבבות נשמות שמתחננים לתיקון, ורבי נחמן פונה לאחד 
הנשמות ואומר לה מה עשית בשבילי? אמר לו הנפטר שיש לו 

מאפייה, והוא מכר לחסידי ברסלב את הלחמניות שנשארו לו 
בהנחה במוצ"ש, רבי נחמן הניף את היד בתנועה קלה, ותיקן 

אותו ואת כל הגלגולים שלו, בהנף יד.

כתוב "ויאמינו בה' ובמשה עבדו" צריך להאמין בכח של 
הצדיק שכאשר אני שומע לו ועושה את העיצה של התבודדות, 
שהיא כוללת כל העצות הטובות זה אומר שעושה תשובה על 
החטאים, צריך להאמין שוודאי ה' יסלח לי, והצדיק יתקן אותי. 
וכמובן ממשיך בכל השלבים והעצות של ההתבודדות, זה מה 
שכתוב בפרשה "ומל ה' אלקיך את לבבך ואת לבב זרעך" 

שע"י תשובה ה' מל את לבבך מהיצר הרע. 

אבל יש מצבים שאדם לא יכול לדבר עם ה'  מרב עצבות 
שחושב על העבר כמה פגם וכו', פה צריך מה שהתורה אומרת 
-"ובחרת בחיים", תבחר לחיות, תסמוך על הצדיק שיש בכוחו 
לתקן אותך בהנף יד, ותפתח דף חדש, פה הצדיק רוצה שתשכח 
מכל מה שעשית, שאתה פותח דף חדש, גם בורא עולם פותח 
דף חדש איתך. אך היצר מנסה לבלבל אותך בכל מני דיבורים 
וראיות של אמת שאתה צריך להיות בעצבות וכו' רבנו אמר 
לנו שעיקר האמת באה לקרב ולא לרחק, ושאני ושומע לעצות 
של הצדיק אז אני בשליטת הצדיק, אני לא מכיר את העבר 

האפל והשחור, שמחליש אותי.

נכון זה ימים נוראים, וה' נתן לי את היצר הרע והוא יתן לי 
את הכח בכח הצדיק לנצח אותו. רבינו אמר לאט לאט. זה 
הדרך הנכונה, תרצה הכל, תעשה מה שאתה יכול, ואל תיפול 

משום דבר. 

ביננו
מבחוץ להשיב אל הלב

הרב שלום מזור
מהמרצים הבכירים 

של
"חוט של חסד"
058-4180994
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רוצה לזכות בפרס? שלח לנו סיפור תודה
בעל תוכן ייחודי ותזכה בפרס ללא הגרלה
al5308000@gmail.com | 02-5812252

ילדים מספרים

תודה
ילדון חידודון

al5308000@gmail.com | 02-5812252

איזו תוכחה נאמרה בקל וחומר?

תשובה פרשת שופטים: מצבה, ופירש רש"י )דברים טז כב( ואע"פ 
שהיתה אהובה לו בימי האבות עכשיו שנאה מאחר שעשאוה אלו 

חק לעבודת כוכבים.

הזוכה: חיים גליק, רחובות.

al5308000@gmail.com :פתרונות יש לשלוח למייל
או לפקס: 02-5812252 | יש לציין שם מלא, כתובת מלאה וטלפון

זוכה פרשת שופטים: נתן כהן, ירושלים.

כדור שלם בשיח קוצני

  שלום שמי נחמן

הסיפור שלי התרחש בחופשת הקיץ, כן, ממש 
לא מזמן. יצאנו לטייל אני, אחי ובני הדודים שלי.

הטיול היה ממש כייף ובסוף היום אחרי שהיינו 
ממש עייפים מהטיול, נשאר לנו עוד קצת 

כח, אז ניצלנו את הזמן למשחק.

חורשה  מקום-  באותו  היה 
והתחלנו לשחק בכדור כולנו 
יחד לעת ערב, עד שנהיה כבר 

חושך ממש.

פתאום, בחלק השיא של המשחק 
כשכולנו באמצע הכיף והחוויה, נפל לנו 

הכדור מאחורי הגדר לשטח עזוב. ניגשנו אל 
המקום כדי לחפש את הכדור האבוד, אך השטח 
היה עם קוצים ועוד כל מיני לכלוכים שלא 
הצלחנו לזהות בחושך. התאכזבנו שהמשחק 
נעצר, אבל יותר מהכל- רצינו את הכדור בחזרה.

ניסינו לחפש את הכדור, החושך והקוצים 
ממש הפריעו לנו, לא הצלחנו אפילו לזהות 

אותו מרחוק.

אחרי כעשר דקות של חיפושים כושלים, עלה 
בי הרעיון לומר תודה- על הכדור שאבד.

ולא רק זה, הצעתי לכל החבורה לומר תודה, 
וכולנו ישבנו לחמש דקות של תודה לה'

אמרנו תודה בקול ובשקט, כולנו יחד וכל 
אחד לחוד, ואני אפילו חשבתי לעצמי באותו 
רגע- אני כל כך רוצה למצא את הכדור 
ואז גם לשלוח את הסיפור לעלון "חוט 
של חסד" אבל גם על זה אמרתי 
לה' תודה- שהוא יודע מה טוב 
לנו, ואם לא נמצא את הכדור- 
זה בוודאי הכי טוב שיש, סיימנו 
בפרק ק' "מזמור לתודה" משותף.
לאחר חמש דקות תודה, ניסינו לחפש 

שוב את הכדור, ואיזה פלא-

מצאנו את הכדור בריא ושלם- הוא נח לו שם 
מעבר לגדר, ממש ליד הקוצים. שלפנו אותו 
בקלות ממש. ואמרנו שוב תודה לה', והמשכנו 

במשחק

אבל אני הכי שמחתי- שיש לי סיפור לכתוב 
בעלון החשוב והיקר- "חוט של חסד"

אמרתי תודה ומצאתי את הכדור.
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תנו דוגמא אישית

חינוך הילדים, צריך להיות בבחינת "חנוך לנער על פי 
דרכו" באופן כזה ש"גם כי יזקין לא יסור ממנה" שהחינוך 
שאני מחנך את הילד, יהיה טבוע בו עד זקנה. לא ניתן 
לקבוע "מודל" קבוע שעל פי יחונכו כל ילדי ישראל, 
אלא כל ילד וילד יש לו את אופיו וטבעיו המיוחדים, 

ועל פיהם יש לחנכו.

התחשבות בטבע הילד

וכך מסביר רבינו הגר"א: שהואיל ויש דברים 
שהאדם אינו יכול כמעט לשנותם, וכמו 

שאמרו בגמרא )שבת קנו.(, שהנולד 
במזל צדק יהא צדקן, הנולד במזל 
מאדים, יהא "גבר אשיד דמא", כלומר, 

יהיה שופך דמים. לכן, יש להתחשב 
בטבע הנער, ולפי טבעו לחנכו. שאם טבעו 

הוא שיצא שופך דמים, אזי יש להפנות את 
כישוריו למטרות חיוביות, כגון, שיהיה מוהל או 
שוחט, ולא חלילה לסטים המלסטם את הבריות.

מתן האפשרות לפורקן היצר הטבעי

וכן לימדונו רבותינו שיש להתחשב בטבע הנער, בכדי 
לאפשר לו לפרוק את יצריו בדרך טובה. ובגמרא )יומא 
עח:(, אמו של אביי, הדריכה אותו על מה יש לתת את 
הדעת בעת גידול הילד. בין השאר אמרה לו, שכאשר 
הוא מתחיל לגדול, יש לתת לו כלים לשבור. זו הייתה 
גם הנהגתו של רבה, שהיה קונה כלי חרס סדוקים וזולים 
לבנו, כדי שישבור אותם להנאתו. וכפי שפירש רש"י: 
"להפקיר לו כלים לשבור ולמלאות תאוותו". ולכאורה, 
יש איסור מן התורה בשבירת כלים שלא לצורך, ואם 
כן כיצד התיר רבה לעצמו לתת לבנו לשבור כלי חרס 
לחינם. הגאון הבן איש חי מסביר: )תורה לשמה תא'( 
משום שחכמינו ירדו לסוף דעתו של הנער, הזקוק 
לשבירת כלי חרס, כדי לגדול בצורה בריאה, שכוחותיו 
השליליים יוכלו להתבטא בצורה מרוסנת, והואיל וכך, 
כל שיש צורך ממשי בדבר, ובפרט כאשר הכלים זולים, 
אין איסור השחתה בזה, שלא אסרה תורה, אלא "דרך 

השחתה".

דוגמא אישית

ועל כן, יסודות החינוך טבועים ומושרשים דווקא בתוך 

הבית, שהרי שם עיקר חינוכו. חינוך אינו רק הרצאות 
ונאומים, חינוך פירושו בראש ובראשונה "דוגמא אישית". 
..."הורים שאינם מבינים כי עליהם לשמש דוגמא לילדיהם 
ולחנכם לנימוס ודרך ארץ, ועל ידי כך להשריש בהם 
חוש טבעי של אנינות דעת ואצילות נפש, הרי במו ידיהם 
משחיתים את אופי ילדיהם שכן עליהם לדעת ולזכור, 
כי אין שום תחליף להשפעה החינוכית של ההורים" 
)יסודות החינוך ח"ב(. על כן כהורים אחראיים היודעים 
מה גדולה אחריותם שנמצאים כל הזמן במבחן אצל 
ילדיהם וצריכים תמיד לחשוב: "בני הרי רואה אותי, 
האם כך הייתי רוצה שיתנהג לכשיגדל?!". לכן 
מתפקידינו להקדים ולחרוט רשמים ברורים 

וחיוביים בשכלם של ילדינו.

תפילה בציבור

מסופר, שבא מעשה לאחד מגדולי 
הדור, על אב מאושר ששאל כיצד צריך 
לנהוג בבנו בן ה-3 שניכרים בו מעשי גדלות 
וצדקות וניכר בו שיהיה צדיק לכשיגדל, לשאלת 
הרב: "מה ראית בבנך זה יותר משאר הילדים?!"  ענה 
האב: "מידי פעם, הילד מחפש חוטים וחבלים לקשור 
אותם כמו תפילין על היד וכן מתעטף הוא במגבות 
וסדינים כמו בטלית ומתנענע בתפילה". אמר לו הרב: 
"עליך להפסיק להתפלל ביחידות תפילת שחרית בבית". 
סיפור זה מלמד אותנו עד כמה הילדים רואים ובוחנים 
כל הזמן את מעשינו, והתנהגותם היא היא התנהגותנו. 
הילדים ניחנו בטביעת עין חדה, בחוש שמיעה מפותח 
מאוד, ובמרכזי קליטה פעילים. הם רגישים מאוד לכל 
השפעה ומראה. כל הדיבורים על תורה, מוסר ומידות 
אינם עושים כל רושם על הילד כמו הדוגמא החיה שהוא 
רואה אצל הוריו ומוריו, אם לטובה או חלילה להיפך.  
הורים תקיפים יתקשו מאוד לחנך לסבלנות. רגזניים 
לא יצליחו לחנך למתינות. גסי רוח לא יצליחו לחנך 
לנימוסים וערמומיים לא יוכלו לחנך לתמימות ויושר. 
אנחנו כל כך אוהבים את ילדינו ורוצים לראותם עובדי 
ה' אמיתיים. מי לא רוצה לראות את ילדיו מחונכים?! 
האפשרות היחידה היא: להיות בעצמנו מחונכים, כך 

נראה להם דוגמה טובה איך צריך יהודי להראות.

אחד כזה אי אפשר לרדוף 

מסופר על אחד מגדולי המתנגדים לברסלב, שהיה 
גר בשכנות לרבי נתן מברסלב זיע"א, בכל פעם שהיה 

המתנגד רואה חסיד ברסלב, היה רודפו במסירות 
נפש.  כששאלו אותו פעם: "מדוע לרבי נתן אתה מניח 
ולא עושה לו דבר?!" ענה להם: "אצלנו בבית, אנחנו 
מתעוררים ובוכים איתו כל לילה כששומעים אותו אומר 
"תיקון חצות" בזעקות ובבכיות עד לב השמים, אם 
אתם הייתם שומעים אותו בוכה בתיקון חצות, כפי 
שאני שומע אותו כל לילה, הייתם מבינים שאחד כזה 

אי אפשר לרדוף". האם יש דוגמא אישית טובה מזו?! 

לפחות בשביל הילדים

שהורים  אומר:  שליט"א  ארוש  שלום  הרב  מו"ר 
כלפי השני, שהורים  שמתנהגים בדרך ארץ אחד 
המכבדים ומוותרים אחד לשני, נותנים דוגמא אישית 
טובה ולא צריכים להשקיע עוד הרבה  בחינוך-הילדים, 
כי ילדיהם מחונכים מעצם הימצאותם בבית כזה. על כן 
אחרי ההתעוררות שבוודאי קיבלתם, זה הזמן להתחיל 
לזעוק להשי"ת שיעזור לנו לתקן את מידותינו, על מנת 
שנהיה בעזרת השי"ת "דוגמא טובה" לילדינו. נניח בצד 
את כל המחלוקות, המריבות, הכעסים והסכסוכים עם 
בן-הזוג. נתעלה על עצמנו, נתגבר, נוותר ואפילו שזה 
כבר בפעם המאה.  נחשוב על הילדים שלנו ונסתכל 
להם בתוך העיניים. נניח את הכול בצד ונקבל על 
עצמנו עכשיו קבלה טובה- שמהיום והלאה נתאמץ 
להשרות בבית אווירה טובה יותר, חיובית יותר, נעימה 

יותר וקדושה יותר. 

איך אומרים? אם לא בשבילנו, לפחות בשביל הילדים.

הרב אבוחצירא- יועץ, מאבחן ומטפל
לייעוץ טלפוני ללא תשלום
בימים ג' - ד' משעה 10-8 בערב
נייד: 054-8434435

חינוך באהבה
הרב יצחק אבוחצירא 

יוסי היה סטודנט שהקפיד להכריז על עצמו 
כאתאיסט גמור )אחד שלא מאמין בכלום(... 
יום אחד פנה אליו המרצה, בתחילת השיעור 

ושאל- "דני, אתה מאמין בתחיית המתים?".

כדאי  "אז  בגיחוך...  דני  "לא ממש", אמר 
שתאמין", אמר המרצה, "סבא שלך, שבגלל 
הלוויה שלו לא הגעת למבחן שבוע שעבר, 

מחכה לך בשער..."

העלון מוקדש
לרפואה שלימה

חיים הלוי בן אסתר

להקדשת העלון: 02-5308000

בדיחות הדעת
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